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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

Sammanträde torsdagen den 27 maj 2021 klockan 18:30 – 19:50 Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsförvaltning, Slakthusplan 8A, Johanneshov 

  
 Ledamöter 
Gustav Johansson (M) ordförande 
Veronica Palm (S) vice ordförande §§ 1-8, 
10-19 
Henrik Virro (M) §§ 1-15 
Erika Wing (M) §§ 1-15 
Jonas Nilsson (M) §§ 1-15 
Urban Rybrink (L) 
Ola Gabrielson (MP)  
Christina Peterson (C) 
Bo Hansson (S) §§ 1-15 
Gisela Norrman (S) §§ 1-15 
Hassan Jama (V)  
Lena Rydblom (V) §§ 1-15 
Tobias Karlsson (SD) 

 

  
Tjänstgörande ersättare 
Inge Pihlström (SD) tjänstgör för Tobias Karlsson (SD) 
Mikael Hörnkvist (S) tjänstgör för Veronica Palm (S) § 9 

Ersättare 
Kristiina Katajikko (M) §§ 1-15 
Camilla Hane (M) §§ 1-15 
Björn Wredberg (M) §§ 2-15 
Aura Baila (M) §§ 1-15 
Nadin Fakhro (L) §§ 1-15 
Nickie Excellie (MP) §§ 1-15 
Elisabet Abelson (C) §§ 1-15 
Mikael Hörnkvist (S) §§ 1-15 
Halahen Zaidane (S) §§ 1-15 
Simon Pittuco (V) §§ 1-15 
Margareta Olofsson (V) §§ 1-15 
Inge Pihlström (SD) 
Lisa Palm (Fi) 

 

Tjänstepersoner 
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp, avdelningscheferna Anna Larsson §§ 1-15, Jeanette 
Holmqvist, Veronica Starck §§ 1-15, Leif Kananen §§ 1-15, Kersti Tagesson §§ 1-15, utredare 
Linnea Kleiner §§ 1-15, nämndsekreterare Magnus Hillborg 
 
Personalföreträdare 
Camilla Rantakyrö Nilsson (Kommunal) §§ 1-15, Pernilla Pettersson (Lärarförbundet) §§ 1-15 
 
Justering 2021-06-01 
 
Sekreterare 
 
 
Magnus Hillborg  

Ordförande Justerare                                   Justerare 
 
 
Gustav Johansson (M)                      Veronica Palm (S)                  Hassan Jama (V) 
 §§ 1-8, §§ 10-19                     § 9 

 
  



 

      Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
2021-05-27 

Sida 2 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 1 
Val av justerare och dag för justering 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utsåg vice ordförande Veronica Palm (S) 
att tillsammans med ordföranden Gustav Johansson (M) justera dagens protokoll 
avseende §§ 1-8 samt §§ 10-19. 
 
Vidare utsågs ledamoten Hassan Jama (V) att tillsammans med ordförande Gustav 
Johansson (M) justera dagens protokoll avseende § 9. 
 
Justering sker tisdag den 1 juni 2021. 
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§ 2 
Fastställande av dagordning 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd fastställde den utsända dagordningen. 
 
 
 
 

 
  



 

      Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
2021-05-27 

Sida 4 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 3 
Flera förslag angående Årstaskogen naturreservat 
Svar på medborgarförslag   
 
Stadsdelsnämndens beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag om att 
göra vissa ändringar i Årstaskogens naturreservat. Förslaget vill att det byggs 
fler solbryggor i Årstaviken, att det finns fler bänkar längs reservatets stigar, att 
det finns fler grillplatser i reservatet och att det sätts upp regler för cykling.  
 
Förvaltningen tycker att idén om fler solbryggor är bra och utreder 
möjligheterna att etablera ytterligare solbryggor. Förvaltningen tycker inte att 
det ska finnas fler bänkar längs stigarna i reservatet men att det däremot kan 
finnas fler bänkar vid vissa utsiktsplatser.  
  
Förvaltningen föreslår utredning av fler grillplatser med reservation för att 
etablering av dessa inte får påverka reservatets natur- och djurliv negativt. 
Förvaltningen vill helst inte sätta upp skyltar i reservatet för cykling men kan 
utreda möjligheterna att skylta på särskilda platser inom reservatet. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
29 april 2021. 
Dnr EÅV 2021/119. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Veronica Palm m.fl. (S), Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett gemensamt särskilt 
uttalande: 
 
Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Fi i Enskede Årsta Vantörs 
Stadsdelsnämnd vill att etableringar i det känsliga naturreservatet Årstaskogen 
sker varsamt med fokus på tillgänglighet för breda grupper av medborgare i 
hela stadsdelen, samt att ytterligare tillgängliggöra för personer med 
funktionshinder och funktionsvariationer.  
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Naturreservatet är till sin helhet långsmalt, bergigt och mycket kraftigt kuperat 
med en tunn strandremsa längs med södra sidan av Årstaviken.  
  
Med de förutsättningarna anser vi att förvaltningen bör;  
- Etablera fler parkbänkar längs med alla gångvägar och stigar för att 

tillgängliggöra för äldre och personer med funktionsvariationer att vila 
samt återhämta sig, och på så sätt kunna röra sig längre in i 
naturreservatet.  

- Etablera fler papperskorgar i anslutning till bänkarna för att minska 
nedskräpning.  

- Etablera en uppmärkt mountainbikebana och cykelled via en redan befintlig 
stig, för att på så sätt leda om cykling bort från nuvarande gångvägar.  

- Etablera en väl utmärkt hundrastgård centralt placerad i reservatet för att 
undvika nedskräpning, eftersom många hundägare redan rör sig i 
reservatet.  

   
För att säkerställa naturreservatets generella regler och medborgarnas hälsa 
anser vi att förvaltningen nogsamt bör utreda förslagen om;  
- Fler grillplatser, då det inbjuder till ökat eldande och medföljande 

nedskräpning i känsligt natur och djurliv.  
- Fler solbryggor, eftersom de sträcker sig rakt ut i en yrkestrafikerad farled, 

och det tidigare förekommit en rad tillbud med badande, som från dessa 
bryggor som simmat rakt ut i farleden. 

 
Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och vänsterpartiets 
gemensamma särskilda uttalande. 
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§ 4 
Internet till dator i Flottens träfflokal 
Svar på medborgarförslag   
 
Stadsdelsnämndens beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
Deltagare på Flottens träfflokal har lämnat ett önskemål om internet till datorn. 
Flotten riktar sig till personer med psykisk ohälsa. Den som vill kan besöka 
Flotten. 
 
Förvaltningen tycker att det är ett bra förslag och har ordnat med internet och en 
ny dator. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
20 april 2021. 
Dnr EÅV 2021/124. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Veronica Palm m.fl. (S), Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett gemensamt särskilt 
uttalande: 
 
Vi tackar förslagsställarna för den inbjudan vi politiker i Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd fått om att besöka verksamheten och ser fram emot ett 
Coronasäkert besök när det är möjligt.  
 
Den desperata ton som förslagsställarna ger av att inte vara delaktiga i dagens 
digitala utveckling likt övriga medborgare är inte svår att uppfatta. Mycket i 
vardagen har förändrats under detta år av pandemi, och här har vi ett ansvar 
att inte tappa bort denna grupp.  
 
Valvets tidigare besökare har efter stängningen för ett år sedan hänvisats till 
Träfflokalen Flotten i Årsta. Kommunikationerna dit är inte enkla och särskilt 
under pandemins restriktioner har socialpsykiatrins målgrupp drabbats hårdare 
än många andra. Nuvarande lokal för Flotten saknar hiss och ligger inte på 
markplan vilket gör tillgängligheten otillräcklig. Flotten är inte heller lämplig 
att hantera livsmedel i vilket ytterligare begränsar verksamhetens innehåll. Vi 
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ser gärna att förvaltningen intensifiera ansträngningen att hitta ny, bättre 
lämpad lokal till denna målgrupp och då särskilt söka i Vantör eftersom flertalet 
av de personer som verksamheten riktar sig till bor i Vantör. 
 
Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och vänsterpartiets 
gemensamma särskilda uttalande. 
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§ 5 
Bygga hopptorn Enskede hoppbacke 
Svar på medborgarförslag   
 
Stadsdelsnämndens beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
Förvaltningen har mottagit ett medborgarförslag om att bygga upp hopptorn för 
backhoppning på Enskedefältet. Förvaltningen tycker att förslaget är intressant 
men är tveksamma eftersom det tidigare fanns en liknande anläggning på platsen 
som förföll.  
 
Förvaltningen bedömer därför att en tydlig ansvarsfördelning krävs samt 
diskussion med föreningar om hur anläggningen ska skötas och av vem. 
Förvaltningen ser också gärna att föreningar tar ett investeringsansvar samt 
genom brukaravtal ansvar för drift och underhåll. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
11 maj 2021. 
Dnr EÅV 2021/134. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 6 
Undersök möjligheterna att inrätta en bemannad parklek i 
Milanparken 
 

Svar på skrivelse från (S), (V) och (Fi)  

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 

Ärendet 
En skrivelse inkom till stadsdelsnämnden den 25 februari 2021 från Veronica 
Palm (S) m.fl., Hassan Jama (V) m.fl. och Lisa Palm (Fi). I skrivelsen lyfter 
skribenterna Milanparken som en lämplig plats att bedriva bemannad 
parkleksverksamhet. De vill att förvaltningen undersöker möjligheterna att 
inrätta en bemannad parklek i Milanparken och möjligheterna att driva 
parkleken tillsammans med civilsamhället.  
 
Förvaltningen är positiv till att undersöka möjligheterna att inrätta en ny 
bemannad parklek men vill understryka att behov, möjligheter och 
begränsningar behöver tas i beaktning i relation till hela stadsdelsområdet när en 
ny parklek planeras. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
11 maj 2021. 
Dnr EÅV 2021/157.    
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Veronica Palm m.fl. (S), Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett gemensamt särskilt 
uttalande: 
 
Med anledning av den befolkningstillväxt vi ser i EÅV så ser vi även ett ökat 
behov av mötesplatser och träffpunkter för medborgarna. En grupp som väldigt 
ofta hamnar i skymundan är barnen. Genom en bemannad parklek stärker vi 
möjligheterna för barnen i EÅV att få mötas över gränserna i lek och 
gemenskap.  
 
Behovet av ett bemannat Milanparken ska inte ställas mot det resterande behov 
som finns i stadsdelen. Ännu viktigare är att det lyfts fram i resurssvaga 
områden. 
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Vikten av att främja lek, utforska nyfikenhet och mötet med andra är en av 
grundbultarna i att främja barns utveckling. Fler platser med trygga vuxna är 
en nyckelkomponent i att fortsatt bana vägen för en plats där barn tillåts vara 
barn. 
 
Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och vänsterpartiets 
gemensamma särskilda uttalande. 
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§ 7 
Snabbutred möjligheten till fler feriearbeten för 
stadsdelsnämndens ungdomar 
 

Svar på skrivelse från (M), (L), (MP) och (C)  

Stadsdelsnämndens beslut 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 

Ärendet 
Några ledamöter i stadsdelsnämnden vill att förvaltningen ska ordna fler 
feriearbeten för ungdomar som bor i stadsdelsområdet.  
 
Förvaltningen har haft som mål att erbjuda arbete till 800 ungdomar men tror att 
det går att erbjuda arbete till 900 ungdomar, det vill säga en ökning med 
ytterligare 100 platser. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
20 april 2021. 
Dnr EÅV 2021/219.    
 
Yrkande 
Gustav Johansson (M) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Veronica Palm m.fl. (S), Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett gemensamt särskilt 
uttalande: 
 
Vi delar majoritetens syn på vikten av arbete inte minst feriearbetet som kan 
vara ett viktigt första steg in på arbetsmarknaden. Det är tydligt att stadsdelens 
ungdomar också instämmer och det vore fantastiskt om vi kunde möta denna 
efterfrågan. Pandemin har skapat vissa begränsningar men vi är övertygade om 
att det med en tydligare politisk satsning av resurser hade varit möjligt att nå 
betydligt högre nivåer. Den skattesänkning som de blågröna inledde sin 
mandatperiod har inneburit effektivitetskrav på stadens och stadsdelens 
arbetsmarknadsverksamhet. Vi har sett att ambitionen för feriejobb snarare 
sänkts än höjts. 2018 kunde vi erbjuda 1 600 ungdomar sommarjobb i Enskede-
Årsta-Vantör. Nu när ungdomsarbetslösheten ökar och vi har rekordantal 
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ansökningar i vår stadsdel ser vi att majoriteten saknar ambitionen som krävs 
för att hantera detta trots ett överskott på 21,9 miljoner kronor i stadsdelen och 
5 miljarder kronor i staden. 
 
Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och vänsterpartiets 
gemensamma särskilda uttalande. 
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§ 8 
Tertialrapport 1 år 2021 för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd     
 
Stadsdelsnämndens beslut 
1.  Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner tertialrapport 1 år 2021 

för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd inklusive bilagor och 
överlämnar ärendet till kommunstyrelsen. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner ansökan om 
budgetjustering hos kommunstyrelsen med 3,38 mnkr för 
trygghetsskapande åtgärder enligt bilaga 4-15. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner ansökan om 
budgetjustering hos kommunstyrelsen med 0,7 mnkr för lokaländamål, se 
bilaga 1. 

4. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner ansökan om 
budgetjustering hos kommunstyrelsen med 0,39 mnkr för giftfri förskola, 
se bilaga 22. 

5. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner ansökan om 
budgetjustering hos kommunstyrelsen med 10,1 mnkr för medel att 
motverka segregation (Delmosmedel), se bilaga 16-21. 

6. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner ansökan om 
kompetensutveckling om 1,46 mnkr, se bilaga 2 och 3. 

7. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
omslutningsförändringar om 89,7 mnkr. 

8. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Ärendet 
Tertialrapport 1 följer upp de mål och indikatorer som kommunfullmäktige 
fastställt i stadens budget 2021. I tertialrapporten redovisas resultat och analyser 
av nämndens arbete under perioden januari - april.  
 
Förvaltningen bedömer att nämnden bidrar till att kommunfullmäktiges tre 
inriktningsmål kommer att uppfyllas helt under året utifrån att tio av 
kommunfullmäktiges tolv verksamhetsområdesmål beräknas uppnås helt och två 
delvis. Samtliga nämndmål bedöms uppnås helt. Verksamheten har under 
perioden fortsatt påverkats av pågående pandemi, vilket redovisas i rapporten. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
7 maj 2021. 
Dnr EÅV 2021/264. 
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Särskilt uttalande 
Veronica Palm m.fl. (S), Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett gemensamt särskilt 
uttalande: 
 
Det senaste året har präglats av pandemin, och så även första årets första 
period. Det är naturligtvis tydligt i tertialrapporten. Smittspridningen sjunker, 
men det är fortsatt ett ansträngt läge inom stadsdelens verksamheter. Våra 
medarbetare gör ett otroligt arbete för att hålla stadsdelens verksamheter igång. 
 
Pandemin har satt välförtjänt ljus på arbetsvillkoren inom välfärden. Andelen 
tim- och deltidsanställda inom äldreomsorgen liksom barnomsorgen måste 
minska. Sedan tidigare har indikatorer om deltidsanställningar tagits bort av 
den grönblå styret, samt att staden för ett år sedan sänkte målen om fasta 
anställningar. Något som går på tvärs med målen om att stadsdelen ska vara en 
attraktiv arbetsgivare.  
 
Det är påtagligt att barns tillgång till en meningsfull kultur och fritid drabbas 
hårt under pandemin. När samhället väl nu börjar öppna upp har vi en stor 
skuld till stadsdelens barn och unga. Sommarkolloverksamheten är en viktig 
verksamhet för alla barn och unga ska få minnesvärda sommarlov, tyvärr ser vi 
att de som främst borde nås av verksamheten inte gör det. Därför är det bra att 
tertialrapporten sätter som förväntat resultat att fler barn från socioekonomiskt 
svaga grupper och barn med funktionsnedsättning - något vi kommer följa noga.  
  
Det är glädjande att läsa att arbetet med en kulturplats i Snösätra har inletts. En 
rapport skulle ha presenterats tidigare i år, men ännu har vi inte sett någon 
sådan. Vi väntar på rapporten och ser fram emot Snösätras fortsätta utveckling 
tillsammans med aktörerna i området. 
 
Tertialrapporten pekar på att en grupp som drabbats av ekonomiska 
konsekvenser av pandemin är barnfamiljer och ensamstående föräldrar är 
särskilt utsatta. Vi ser med oro på de tidigare nedskärningar som Alliansen och 
Miljöpartiet gjort inom arbetsmarknadsområdet och att vi inte står rustade inför 
att med full kraft kunna vända utvecklingen.  
 
Årsmålet om att 60 procent av andelen inköpta ekologiska måltider och 
livsmedel uppnås inte under perioden. Även 2020 kunde inte målet uppfyllas, 
vilket är en indikator att vi legat efter i arbetet under en längre tid. Något som 
behöver prioriteras framåt. Även det systematiska klimatarbetet har släpat efter 
när vi inte haft en klimatsamordnare på plats. Vi ser fram emot att tjänsten 
tillsätts.  
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Mäns våld mot kvinnor och våld i nära relationer har ökat under pandemins 
gång, samtidigt som det har funnits en uppåtstigande trend under en längre 
period i Enskede-Årsta-Vantör. Vi ser i den ekonomiska uppföljningen att extra 
kostnader har lagts på placeringar inom IOF vuxen och IOF barn på grund av 
utsatthet för våld. Socialtjänsten behöver ha goda grundförutsättningar att 
bedriva ett kvalitetssäkert arbete för att ge kvinnor och barn skydd och stöd, 
samt möta ett eventuellt ökat skyddsbehov.  
 
I tertialrapporten nämns också att det våldsförebyggande programmet Mentorer 
i våldsprevention eventuellt kommer ersättas av ett annat våldsförebyggande 
arbete. Något som vi ser som en riskfaktor om man inte har en långsiktighet i 
det våldspreventiva arbetet, och ställer oss frågande till varför. 
 
Samtidigt som pandemin drabbar världen, så slår effekten av den borgerliga 
politiken i Stockholms stadshus till mot Enskede-Årsta-Vantör och oss som bor 
här. Det gör sig tydligt i tertialrapporten. Våra medborgare och medarbetare 
förtjänar förbättringar i välfärden, inte negativa effekter av stadshushögerns 
iver att minska det gemensamma. Vi i Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ vill bygga ett jämlikt, klimatsmart och jämställt Stockholm 
som håller samman. 
 
Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och vänsterpartiets 
gemensamma särskilda uttalande. 
 
 
Särskilt uttalande 
Inge Pihlström (SD) lämnade ett särskilt uttalande: 
 
Vi tackar förvaltningen för en informativ rapport. I två avseenden anser vi dock 
att rapporten är missvisande.  
 
Under punkten 1.1.1 ”Invånare i stadsdelsområdet försörjer sig själva” har ni 
markerat ”Uppfylls helt”. Vi Sverigedemokrater får intrycket att bedömningen 
grundar sig i att förvaltningen utför de aktiviteter vars avsikt är att minska 
arbetslösheten. Det konkreta resultatet vad gäller självförsörjning över tid 
verkar inte ha påverkat bedömningen ”Uppfylls helt”. Någon statistik över 
utvecklingen av antal medborgare som inte är självförsörjande anges ej i 
rapporten. I synnerhet anser vi att situationen behöver beskrivas tydligare vad 
gäller självförsörjning inom gruppen nyanlända invandrare, och för personer 
som ej har varit självförsörjande i över ett år. Vi ser oroande uppgifter över att 
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det är väldigt få av de nyanlända invandrare i Stockholm som på två år har 
lyckats etablera sig i samhället och blivit självförsörjande.  
 
En person som inte försörjer sig själv behöver bli försörjd av någon annan. 
Enligt beräkningar från Entreprenörskapsforum är det 700.000 människor i 
Sverige som inte är självförsörjande. Det motsvarar en sjundedel av den vuxna 
befolkningen. Sverige har fått en etnifierad underklass på grund av den 
ansvarslösa invandrings- och integrationspolitiken som alla partier utom 
Sverigedemokraterna har medverkat till. Denna situation är inte hållbar i 
längden. Det minsta vi på stadsdelsnivå kan göra är att på ett tydligt sätt visa 
hur situationen ser ut i vår stadsdel.  
 
Även under punkten 1.2.1 ”Stadsdelsområdet är tryggt, säkert och välskött att 
bo och vistas i” anger förvaltningen ”Uppfylls helt”. Återigen får vi intrycket av 
att bedömningen grundar sig på att förvaltningen implementerar de aktiviteter 
som är angivna i rapporten. Hur trygg och välskött stadsdelen faktiskt upplevs 
borde ligga till grund för bedömningen. Vi har fått indikationer från sociala 
medier att omfattande nedskräpning förekommer i Rågsved. Vad gäller 
kriminalitet och trygghet visar till exempel den senaste Stockholmsenkäten på 
följande nedslående statistik för vår stadsdel: 

• 11% av manliga elever i årskurs 2 på gymnasiet som uppger att de flesta 
kamraterna begår allvarliga brott. 

• 15% av eleverna i årskurs 2 på gymnasiet uppger att de har blivit utsatta 
för hot eller våld det senaste året.  

• 7% av kvinnliga elever i årskurs 2 på gymnasiet anger att de har blivit 
tvingade till sex / våldtagna det senaste året. 

• 19% av männen och 36% av kvinnorna i årskurs 2 på gymnasiet känner sig 
ganska eller mycket otrygga om de går ut ensamma sent en kväll i området. 
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§ 9 
Idéburet offentligt partnerskap, IOP – överenskommelse med Street 
Minds  
 
Jäv 
Veronica Palm (S) anmäler jäv och deltog inte i genomgång och beslut i ärendet. 
 

Stadsdelsnämndens beslut 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner IOP-överenskommelsen 
med Street Minds och ger stadsdelsdirektör i uppdrag att ingå 
överenskommelsen.  

2. Stadsdelsdirektören ges i uppdrag att fatta de beslut som krävs för att 
överenskommelsen ska fylla sitt syfte, såsom beslut om att godkänna 
styrgruppens förslag på åtgärder och om förändring av verksamheten under 
den tid stadsdelsnämnden beslutar att överenskommelsen ska gälla. 

 
Ärendet 
Street Minds är en ideell förening som har hört av sig till förvaltningen med ett 
förslag om samarbete.  
Förslaget är en överenskommelse om ett samarbete som ska leda till att personer 
som idag står långt från arbetsmarknaden ska få större möjlighet till 
självständighet och en egen försörjning.  
 
Förvaltningen har idag brukare som står långt från arbetsmarknaden och lever i 
social utsatthet. Brukarna är inte är redo att ta hjälp av de insatser som finns som 
ska bidra till en egen försörjning.  
 
Förvaltningen tycker att förslaget är bra och vill ingå överenskommelsen. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
23 april 2021. 
Dnr EÅV 2021/230. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 10 
Inriktningsbeslut för ny friliggande förskola på Bägerstavägen, 
Enskede gård 

Inriktningsärende 
 

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutar att uppdra förvaltningen att 
utreda ny friliggande förskola på Bägerstavägen 41. 
 
Ärendet 
På grund av växande barnantal med anledning av nyproduktion av bostäder i 
närområdet har förvaltningen påbörjat utredningsarbete för att utöka 
förskolelokalerna på adressen Bägerstavägen 41 i Enskede gård. Dessutom 
närmar sig nuvarande förskolebyggnaden sin tekniska livslängd. Alternativ som 
studerats är att avveckla den befintliga byggnaden och upprätta en ny med högre 
kapacitet. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har därför uppdragit åt SISAB att 
utreda möjligheten att utöka antal platser inom befintlig förskolefastighet. Ett 
flertal alternativ har studerats under de senaste åren men förvaltningen har landat 
i att gå vidare med utredning av en förskolebyggnad med 8 avdelningar i ett plan 
och tillagningskök inom befintlig detaljplan. Att arbeta inom befintlig detaljplan 
möjliggör en avsevärt förkortad tidplan.   
 
Den nya förskolan föreslås byggas med moduler vilket sänker 
produktionskostnaderna och förkortar evakueringsperioden. Förskolan planerar 
att evakueras till en befintlig paviljong på Skagersvägen. Enligt nuvarande 
planer kan produktion startas upp under hösten 2022 och pågå till sommaren 
2023 med verksamhetsstart augusti 2023.  
 
Förvaltningens förslag till beslut är att förvaltningen får i uppdrag att fortsätta 
utreda en ny friliggande förskola med åtta avdelningar som byggs med moduler 
och utan detaljplaneändringar som ska ersätta den befintliga byggnaden som 
närmar sig sin tekniska livslängd. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
29 april 2021. 
Dnr EÅV 2021/186. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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Särskilt uttalande 
Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett särskilt uttalande: 
 
Den nya friliggande förskolan på Bägerstavägen kommer att utökas till 8 avd. 
från nuvarande 5 avd. Och antalet barn kommer att öka då med 54 det vill säga 
från 90 barn till 144 barn. Barnen har redan nu friyta i Enskedeparken och 
samma friyta kommer att användas för den nya förskolan. Det innebär att 
friytan per barn inte kommer att uppfylla Boverkets rekommendationer om 40 
kvm yta/barn.  
 
Behovet av antalet förskolor kommer att växa i stadsdelen Enskede-Årsta-
Vantör och därmed också behovet av grönyta per barn. I förvaltningens förslag 
till tertialrapport nämner man såväl kommunala som privata 
förskoleverksamheters behov av "grönytekompensation". 
 
Det vore ju bra om man försökte hitta lösningar redan nu på 
grönytakompensation för barnen i förskolan. 
 
Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom vänsterpartiets särskilda uttalande. 
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§ 11 
Stadsrevisionens årsrapport 2020 för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd 

Svar på remiss från Stadsrevisionen, dnr RVK 2021/21 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Ärendet 
Stadsrevisionen har granskat stadsdelsnämndens verksamhet under 2020. 
Stadsrevisionen bedömer att nämnden har bedrivit verksamheten på ett 
ekonomiskt tillfredsställande sätt och att räkenskaperna är upprättade i enlighet 
med lagstiftning och god redovisningssed. Nämnden bedöms däremot inte ha 
bedrivit verksamheten på ett helt ändamålsenligt sätt vad gäller hantering av 
äldreomsorg under pandemin och förskolans utemiljö. Vidare anser revisionen 
att vissa kontroller inom intäktsprocessen, inköpsprocessen, förtroendekänsliga 
och ledningsnära poster samt köp av personlig assistans utförd av externa 
utförare bör förbättras. Nämnden bedöms även delvis ha beaktat synpunkter och 
rekommendationer från föregående års granskningar. 
 
Förvaltningen redovisar förslag på aktiviteter för att möta de rekommendationer 
som revisionen lämnar, och föreslår att nämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
6 maj 2021. 
Dnr EÅV 2021/267. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Veronica Palm m.fl. (S), Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett gemensamt särskilt 
uttalande: 
 
Vi är stolta över den verksamhet som bedrivs inom ramen för Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsförvaltnings beredningsområde. Men vill också tacka 
revisionen för att de gör oss uppmärksamma på brister.  
 



 

      Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
2021-05-27 

Sida 21 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

Det är naturligtvis extra oroande att revisionen inte anser att vi till fullo kan 
säkerställa riskanalys för våra vård- och omsorgsboenden/servicehus eller att 
barnsäkerhetsanalyserna på våra förskolor görs på rätt sätt.  
 
Vi noterar också att revisionen påpekar behovet av bättre kontroll på externa 
utföra och föreslår återkommande, systematiska kontroller, samt att arbetet mot 
våldsbejakande extremism måste implementeras tydligare. 
 
Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och vänsterpartiets 
gemensamma särskilda uttalande. 
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§ 12 
Trafikförändringar i SL-trafiken 2021/2022 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2021/377 
 
Stadsdelsnämndens beslut 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen.  

2. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har fått en remiss av Region 
Stockholm om trafikförändringar i kollektivtrafiken. Remissen handlar om de 
trafikförändringar som planeras för tidtabellsskiftet i december 2021. 
 
De planerade trafikförändringarna utgår från en analys av resandeutveckling och 
de trafikslag som påverkas inom Enskede-Årstas-Vantör är buss, tvärbana, 
tunnelbana och pendeltåg. De förändringar som planeras är påverkade av 
sjunkande resenivåer på grund av Covid-19-pandemin. 
 
Förvaltningen bedömer att de förändringar som föreslås avseende 
kollektivtrafiken inom Enskede-Årsta-Vantörs inte behöver påverka resenärer 
märkbart negativt. Förvaltningen vill dock fortsatt poängtera att kollektivtrafiken 
till Östberga är bristfällig och behöver stärkas.    
 
Förvaltningen erfar att möjligheterna att skapa arbetsplatser i hög grad påverka 
av utbudet av kapacitetsstark kollektivtrafik, så som spårbunden trafik på tunnel- 
och tvärbana. Förvaltningen efterfrågar därför en starkare samverkan mellan 
Stockholms stad och trafikförvaltningen i planering av ny arbetsplatsområden i 
syfte att skapa fler arbetsplatser i söderort. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
29 april 2021. 
Dnr EÅV 2021/191. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Gustav Johansson m.fl. (M), Urban Rybrink (L), Ola Gabrielson (MP) och 
Christina Peterson (C) lämnade ett gemensamt särskilt uttalande: 
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Majoritetspartierna i stadsdelen tycker att förvaltningens svar på remissen är 
bra. Majoritetspartierna vill dock understryka att det krävs en god planering för 
att utöka kapaciteten i kollektivtrafiken i stadsdelen de närmaste åren med tanke 
på den stora befolkningsökningen som förväntas här. Innan pandemin var 
kollektivtrafiken väldigt högt belastad under högtrafik i stadsdelen och i 
Söderort. Vi är medvetna om att förslagen till förändringar gäller fram till 2022, 
men vill ändå framföra de ökande behoven de närmaste åren. 
 
 
Särskilt uttalande 
Veronica Palm m.fl. (S), Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett gemensamt särskilt 
uttalande: 
 
Vi bygger ut i områden i vår stadsdel. Årstafältet och Slakthusstaden är de 
större projekten hos oss. Vår stadsdel expanderar i befolkning och 
befolkningsstrukturen ändras. Kollektivtrafiken får inte stagnera utan det behövs 
en expansion även här. Det behövs mer spårbunden trafik. Östberga saknar för 
närvarande spårbunden trafik och busskommunikationerna är otillräckliga. Här 
behövs spårbunden trafik eftersom att vi vill att fler skall åka kollektivt, när nu 
pandemin närmar sig sitt slut.  
 
Stadsdelarna Rågsved och Hagsätra ligger precis vid ett pendeltågspår, men 
har inte möjlighet att nyttja det. Dessutom bör tunnelbanan förlängas till Älvsjö 
från Hagsätra. Ett krav som stadsdelen i enighet framfört tidigare. Ny 
tunnelbana Fridhemsplan-Älvsjö med stopp Liljeholmen Årstaberg, Årstafältet, 
Östberga föreslås bli klar omkring 2027. Vi anser att tunnelbaneförlängning 
från Hagsätra till Älvsjö bör komplettera denna nya tunnelbana.  
 
Det ska vara en självklarhet för alla att kunna välja att resa kollektivt enligt 
Trafikförvaltningens riktlinjer. Detta gäller även den äldre delen av 
befolkningen. I planeringen bör även utredas behov av närtrafik i vår stadsdel. 
För närvarande används inte närtrafiken i normal utsträckning pga. pandemin. 
Den stora mängden lastbilar vid tunnelbanebygget i Enskede och den framtida 
nedläggningen av T-banestationen Enskede Gård kräver närtrafiklösningar för 
de äldre, vilket seniorklubben i bostadsområdet Trädskolan framfört. Med en 
förändrad åldersstruktur i Snösätra, Rågsvedshöjden och Östbergahöjden 
behövs närtrafik här. Färdtjänst är också en del av kollektivtrafiken och bör 
fungera med hög kvalitet. 
 
Tunnelbanans nedläggning mellan Sockenplan-Enskede Gård-Globen behöver 
kompenseras med kollektivtrafik och man bör fundera på stomlinjer kring 
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Slakthusstaden och Årstafältet mot Södersjukhuset och Centrala Södermalm. 
Det behövs komfort i kollektivtrafiken. Kvalitet i avtal bör vara huvudkrav och 
innehålla komfort och spårsäkerhet. Kollektivbussfält är viktiga även för 
utryckningsfordon. 
 
Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och vänsterpartiets 
gemensamma särskilda uttalande. 
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§ 13 
Anmälningsärenden  
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Anmälningsärendena läggs till handlingarna. 
 
A. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser m.m., dnr EÅV 2021/2 
B. Delegationsbeslut 
C. Protokoll från pensionärsrådet 2021-05-24 
D. Kommentarer från funktionshinderrådet möte 2021-05-21 
E. Protokoll från förvaltningsgruppen 2021-05-18 
F. Balanslista över nämndens uppdrag till förvaltningen   
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§ 14 
Nämndens frågor  
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd uppdrar till förvaltningen att bereda 
skrivelserna och frågorna nedan och återkomma till nämnden med svar. 
 
Inkomna skrivelser och frågor 
Veronica Palm m.fl. (S) lämnade en skrivelse om att ”Inrätta ett barn- och 
ungdomsråd”. 
 
Veronica Palm m.fl. (S), Hassan Jama m.fl. (V) och Lisa Palm (Fi) lämnade en 
skrivelse om ”Förskoleavgifter som går till inkasso”. 
 
Hassan Jama m.fl. (V) lämnade en skrivelse om ”Våld i nära relationer”. 
 
 

  



 

      Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
2021-05-27 

Sida 27 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 15 
Stadsdelsdirektörens information 
 
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerade om följande:  
 
Färsk statistik för covid-19 i Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning 

• Inga inskrivna patienter i slutenvården Region Sthlm med covid-19 diagnos 
från stadsdelen Enskede-Årsta-Vantör. 

• Inga inskrivna i Förstärkningsteam covid-19 hemtjänst sedan cirka 5 veckor. 

• Skyddsmaterial finns i tillräcklig omfattning samt finns i lager 

• Just nu ingen smitta bland brukare i särskilt boende för äldre. 

• Ingen pågående smittspårning bland medarbetare på enheterna. 

• Alla hemsjukvårdspatienter som primärvården tar hand om (ca 700 st) är 
vaccinerade sedan några veckor tillbaka. 

 
Vid nästa nämndinformation den 10 juli riktat till våra politiker så genomförs en 
visning av Söderstaden/Slakthusområdet. Mer information skickas ut. 

• Samling vid Gullmarsplan kl. 17.30.  

• Stadsbyggnadskontoret informerar om Söderstaden kopplad till 
Gullmarsplan därefter promenad med visning genom Slakthusområdet till 
Slakthusplan 

• Deltagarna delas upp i 2-3 grupper och alla får hörsnäckor. 

• Det kommer vara relativt kort tid för att få information om hela området. 
Koncentration på Gullmarsplan kopplingen mot Södermalm mindre om 
Slakthusplan. 

• Beräknad tid 17:30- 18:30 för promenaden och information om området. 

• Därefter jordgubbar och glass! 
 
Nämnden tackade för informationen. 
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§ 16 
Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § 
föräldrabalken (FB) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
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§ 17 
Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § 
föräldrabalken (FB) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
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§ 18 
Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § 
föräldrabalken (FB) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
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§ 19 
Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § 
föräldrabalken (FB) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
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§ 19 
Anmälan av sociala delegationens protokoll från den 6 maj, 
12 maj, 20 maj och 27 maj 2021 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Protokollen läggs till handlingarna. 
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